

أثر الإفصاح عن أمور التدقيق الرئيسية (KAMS) على قرارات المستثمرين في الشركات
الصناعية المدرجة في بورصة عمان للأوراق المالية

إعداد

صدام العوايشة

إشراف

الدكتور معتز كامل الزعبي

الملخص

هدفت هذه الدراسة للتعرف على أثر الإفصاح عن أمور التدقيق الرئيسية (KAMS) على قرارات المستثمرين في الشركات الصناعية المدرجة في بورصة عمان للأوراق المالية خلال الفترة (2016-2020) وتم قياس مستوى الإفصاح عن أمور التدقيق من خلال بنود قائمة الدخل وبنود قائمة المركز المالي وتكون مجتمع الدراسة من (45) شركة أما عينة الدراسة فتكونت من (20) شركة، ومن أجل اختبار فرضيات الدراسة وتحقيق أهدافها تم استخدام المنهج الوصفي التحليل واختبار الانحدار الخطي المتعدد واختبار الانحدار التفاعلي، وتم استخدام البرنامج الإحصائي (Eviews).

وقد توصلت الدراسة الى عدد من النتائج كان من أبرزها عدم وجود أثر ذو دلالة إحصائية عند مستوى معنوية ($\alpha \leq 0.05$) للإفصاح عن أمور التدقيق الرئيسية على قرارات المستثمرين في الشركات الصناعية المدرجة في بورصة عمان للأوراق المالية. وقد أظهرت النتائج عدم وجود أثر ذو دلالة إحصائية عند مستوى معنوية ($\alpha \leq 0.05$) للإفصاح عن أمور التدقيق الرئيسية على قرارات المستثمرين في الشركات الصناعية المدرجة في بورصة عمان للأوراق المالية يعزى لاختلاف حجم الشركة.

وقد أوصت الدراسة بضرورة وضع متطلبات للإفصاح عن المعلومات المرتبطة بالتقديرات المحاسبية، من خلال إدماج المتطلبات المتعلقة بالإفصاح عن التقديرات المحاسبية للمعايير المقبولة على المستوى الدولي، على غرار المعايير المحاسبية الدولية، في النظام المحاسبي المالي.

الكلمات المفتاحية: الإفصاح عن أمور التدقيق الرئيسية (KAMS)، قرارات المستثمرين، الشركات الصناعية المساهمة العامة المدرجة في بورصة عمان.

**The Impact of Key Audit Matters (KAMs) Disclosure On Investor
Decisions ' in the industrial companies listed in the Amman Stock
Exchange**

Prepared by

Sadam ALAwayssh

Supervisor

Dr: Motaz Kamel AlZobi

Abstract

This study aimed to identify the impact of disclosure of the key audit matters (KAMs) on the decisions of investors in industrial companies listed on the Amman Stock Exchange during the period (2016-2020). The level of disclosure of audit matters was measured through the income statement items and the financial position statement items. The study population consisted of (45) companies, and the study sample consisted of (20) companies. The statistical program (Eviews) was used

The study showed a number of results, including There is no statistically significant impact at the level of significance ($\alpha \leq 0.05$) for the disclosure of the key audit matters on the decisions of investors in industrial companies listed on the Amman Stock Exchange. The results also showed that there was no statistically significant impact at the level of significance ($\alpha \leq 0.05$) for the disclosure of the key auditing matters on the decisions of investors in the industrial companies listed on the Amman Stock Exchange due to the difference in the company size.

The study recommended the need to establish requirements for the disclosure of information related to accounting estimates, by integrating

requirements related to the disclosure of accounting estimates for internationally accepted standards, similar to international accounting standards, in the financial accounting system.

Keywords: disclosure of key audit matters (KAMs), investor decisions, industrial companies listed in the Amman Stock Exchange.